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Informació i dinàmica del taller 
Data:    07/11/2012 

Emplaçament:  Altell CoAC 

Participants:  12  

Moderador:   Ecoinstitut 

Dinàmica taller:   

De forma voluntària els participants es reparteixen en dos 
grups (A i B) i responen a les dues temàtiques plantejades 
primer, de manera individual (targetons de colors) i després 
de manera conjunta, posant en comú finalment les 
aportacions d'un grup a l'altra. Qüestions plantejades:  

P1. Contingut estratègic AuS - Relació CoAC (Bettina, 
modera) 
P2. Canals de comunicació AuS - Implicació membres 
(Gemma, modera) 

Imatge 1. Participants treballant en la dinàmica del taller "Repensant AuS" 

  

  
Ecoinstitut. 
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Qüestions i respostes del taller 

Grup A: P1. Contingut estratègic AuS - Relació CoAC 

Participants 
 
Nom Contacte 

Bettina Schaefer bettina.schaefer@ecoinstitut.es 

Anna Manyes anna.manyes@gmail.com 

Fidela Frutos frutos-sanmartin.arq@coac.net 

Tamara Dedé tamaradede@coac.net 

Chiara Mocci chiaramocci@aet-habitat.com 

Aurelio Monterde a2m@coac.net 

Sergi Lopez-Grado Padreny slg@coac.net 

 

P1.1 Com creus que AuS ha d'enfocar la seva relació amb el CoAC? Com 
han de ser les línies de treball estratègiques per l'Arquitectura 
Sostenible? 
 

Aportacions (targetons de color verd): 

Com creus que AuS ha d'enfocar la seva relació amb el CoAC?  

- Ha de tenir menys vinculació: que les dinàmiques d'AuS no pengin del CoAC. 
Ficar-se el mínim possible amb el CoAC. Utilitzem la seva infraestructura i els 
oferim activitat i "vidilla". 

- No entrar a "sostenibilitzar" el CoAC: és una feina que el CoAC no vol que 
fem. Les seves dinàmiques esgoten. Si el CoAC ho volgués fantàstic però 
canviant les condicions.  

- Una feina de reflexió, provocar, fer pressió per a que el CoAC fomenti la 
sostenibilitat en l'acció col·legial interna i externa (de cara a la societat). 

- Crec que AuS hauria de dirigir/liderar el CoAC. 

 

Com han de ser les línies de treball estratègiques per l'Arquitectura Sostenible? 

- Recentrar-nos en arquitectura, temes que puguin donar feina als arquitectes 
(no només construcció, reorientant la carrera...). 

- Servei sostenibilitat - Oficina Verda. 

- Recollir i participar en projectes europeus. 

- Control de les administracions en els concursos. 

- Provocar debats controvertits com per exemple: EuroVegas. 

- Port de Barcelona. 

- Relació estatutària (Reglament AuS). 
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- Organitzar xerrades, deabts, etc. (com hem anat fent). 

- Les línies de treball haurien de ser bàsciament arquitectòniques (detectar un 
repte, posar-s'hi i encarar-lo). 

- Intercanvi i recolçament a la pofessió. Major esforç. Crec que és una ajuda 
bastant desconeguda. 

- Desarrollar camps d'interès. Certificació de l'edificació (ambiental i 
energètica). 

- Difusió d'estàndars (Leed, Bream, Verde, etc.). 

 

P1.2 Com pot AuS tenir un perfil més "públic" desvinculat" del col·legi i 
atraure a altres professionals? Quins creus que són els àmbits temàtics 
prioritaris que AuS ha de desenvolupar? 
 

Aportacions (targetons de color groc): 

Com pot AuS tenir un perfil més "públic" desvinculat" del col·legi? 

- Perfil més públic: xarxes socials vives, web viva amb documents... vincles 
estables amb altres entitats per difusió dels esdeveniments d'AuS. La majoria 
d'assitents als actes no són socis: AuS ja atreu a altres professionals 
puntualment. 

- Vincular-nos amb gent-professionals sense interessos concrets professionals 
(vull dir d'obtenir feina de forma indirecte).  

- Reinventar un grup de facebook on convidis a gent (és a dir un cert control de 
qualitat). Marcant unes temàtiques inicials, convidar a científics de prestigi per 
ex: Antonio Turiel. 

- Visitar a altres col·lectius, arquitectes i establir vincles, col·laboracions... 

- Parlant dels temes que interessen a la societat en aquest moment. 

 

Quins creus que són els àmbits temàtics prioritaris que AuS ha de desenvolupar? 
- Eficiència 
- Salut 
- Materials 
- Decreixement general i especialment en l'arquitectura 
- Els àmbits temàtics haurien de ser bàsicament arquitectònics (rehabilitació, 

reutilització, materials, ...) 
- Energia 
- Habitatge 
- Formes d'organització (cooperativisme) 
- Alimentació 
- Salut i Hàbitat 
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Grup B: P2. Canals de comunicació AuS - Implicació membres 

P2.2 Quina tipologia d'esdeveniments (jornades, viatges, reunions...) i 
canals de comunicació (web, twitter, facebook, bloc...) d'AuS cal 
prioritzar de cara al futur? Com es gestionen? Qui els gestiona? 

Participants 
 
Nom Contacte 

Josep Maria Sanmartin frutos-sanmartin.arq@coac.net 

Carme Vilanova vilanova.carme@gmail.com 

Sònia Hernández-Montaño sonia@arquitecturasana.com 

Toni Solanes tonisol@coac.net 

Sònia Dalet sdaletp@gmail.com 
 

Aportacions (targetons de color blau): 

- La web funciona. Bloc: problema de manteniment, cal feina a dedicar! Gestió 
dels esdeveniments i canals: fer-la com s'ha fet fins ara. Nous mitjans 
(twitter, bloc...)? Com fer perquè siguin vius? Si en els esdeveniments es crea 
polèmica pot ser més interessant. Jornades, reunions, etc. com fin ara. 
Recuperar el tema viatges (el de Friburg va ser molt intressant per 
l'experiència general sobre sostenibilitat). Ara quins temes generararien el 
viatge? Proposta: agafar un tema en concret i organitzar una activitat. 
Exemple tema: energies renovables. 

- Proposta de fer activitats que facin caliu, amb un punt lúdic, que no siguin 
purament anar a un curs o una conferència, sinó actes que impliquin 
compartir una jornada, parlar amb els altres membres d'AuS o participants i 
reforçar la sensació de pertinença al grup i a fer xarxa. Ex: anar junts a una 
projecció de cinema ambiental. Cal fer difusió no només a través de canals 
d'AuS siní també demanar ajuda a altres col·lectius. 

- Cal prioritzar la difusió online per canals com Facebook, twutter i un blod 
propi on arribi tota la informació que es comunica per via interna (mails). 
D'aquesta manera l'activitat d'AuS es fa més visible, arriba a més gent i pot 
crèixer. També en paral·lel es poden organitzar esdeveniments externs al 
CoAC (visites d'edificis a altres ciutats, etc.). Des d'una bona comunicació 
online, aquesta distància que ara es veu gran, seria més petita. També caldria 
actualitzar la web i fer-la més interactiva, vinculant els nous canals de 
comunicació. Gestió: ha d'haver algú que iniciï el canvi (informàtic o expert en 
comunicació online) i després des de secretaria es comuniqui el nou sistema. 

- Cal prioritzar: 1.Actes de petit format o de butxaca (2,3 h) amb diàlegs, 
debats des de l'inici (les "discussions" atrauen); 2. Visites d'obra (que poden 
implicar un viatge o no), des de l'Agenda de la Construcció Sostenible serà 
més fàcil i 3. Congresos (2 dies), va tenir molt èxit el de Arquitectura i Salut! 
Gestió 1: crear un debat inicial a la Junta. Gestió 2: Des de la secretaria 
tècnica. 3: equip de treball de 2 persones. Votar des de la Junta equips de 
treball específics i des de Secretaria es difonen i s'organitzen els 
esdeveniments. 
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- Establir contactes amb altres paísos i treballs i aprendre. Proposta de fer 

tallers on es treballi costat a costat i es generi un resultat final. També cal 
incrementar la difusió d'AuS a les Escoles d'arquitectura. 

 

P2.2 Quines propostes faries per incrementar la implicació dels membres 
i el sentiment de pertinença a AuS? Propostes a curt termini (urgents): 
Propostes a mig-llarg termini (de permanència): 
 

Aportacions (targetons de color vermell): 

- Recuperar els grups de treball entre 2-3 persones: repartir molt la feina fa 
que tothom se senti part important d'AuS perquè hi participa activament.  

- Necessitem un canal de comunicació amb els membres per organitzar 
esdeveniments, parlar més enllà de les assamblees, demanar ajudar, que 
sigui dinàmic com un Whats App. 

- Tenir contacte constant amb els mitjans de comunicació online.  

- Cridar a la participació en activitats col·lectives (no només escoltar xerrades), 
fer un forum paral·lel a l'activitat que sigui realment participatiu. 

- Ampliar els serveis que ofereix AuS, no només difusió, sinó també consulta 
sobre aplicació de sostenibilitat a l'arquitectura. 

- Aparèixer amb un article a les edicions de la revista del CoAC. 

- Fer difusió a la Universitat per captar gent jove interessada en la sostenbilitat 
des del principi. 

- Per implicar a la gent cal tocar les emocions i per això cal fer formats oberts 
com workcafe, open space, etc. desprçes dels esdeveniments organitzats. A 
llarg termini seria organitzar el II Congrés d'Arquitectura i Salut. 

- Des dels inicis el sentiment de pertinença a AuS s'ha esvaït. Certament és 
normal que al principi hi hagi un auge, però cal seguir treballant perqué hi 
hagin "pics" d'implicació en el transcurs del temps. En un moment com 
l'actual de poca feina és difícil que la gent tingui interès en estar a AuS... és 
com si la gent és quedés per ella el poc que té... 

- Crear polèmica és bo. Els més polèmics sóm els més vells que no tenim res a 
perdre amb el posicionament. 

- Fer jornades a escoles d'arquitectura explicatives de la proposta d'AuS. 

- Crear tallers participatius o treballs en comú i en equip, jornades d'intercanvi, 
etc. 
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Discussió en grup 

Les aportacions realitzades un cop exposades les propostes de cada grup, varen 
ser les següents: 

- En un escenari d'independència de Catalunya, com afectaria a AuS respecte la 
seva relació amb Espanya i Europa? 

- AuS ha de tractar temes com el peack oil o el fracking? 

- Proposta de dir i fer realment: no aquest any proper no fem debats i fem les 
activitats més lúdiques que sempre es diuen de fer i mai es dinamitzen. 

- Quins temes de fora estrictament l'arquitectura AuS ha de tractar i fins a on 
s'ha d'anar?  

o Visió 1: No, només tractar la rehabilitació. 
o Visió 2: Si ens ocupem del territori qualsevol cosa hi té cabuda, per 

tant, estem implicats amb qualsevol àmbit (urbanisme, alimentació, 
etc.). 

- Es proposa proposar temes nous i fer grups (comissions de treball i 
seguiment). 
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Resum taller 
- Hi ha disparitat d'opinions respecte quina ha de ser la relació que AuS ha de 

tenir amb el CoAC: des de menys vinculació que l'actual a més. Respecte les 
línies de treball estratègiques proposades per enfocar l'Arquitectura Sostenible 
del futur engloben temes pròpiament arquitectònics (construcció, 
rehabilitació...) fins a aspectes nous de cara a reorientar la carrera 
(relacionats amb els conflictes en el territori, en la societat, relacionats amb la 
salut...).  

- Algunes idees per aconseguir un perfil d'AuS més "públic" són: 
relacionar-se amb altres col·lectius sense interessos professionals concrets, 
crear canals de xarxes socials actius, proposar temàtiques específiques noves 
que interessin a la societat en cada moment... Els àmbits temàtics a prioritzar 
són: energia i eficiència, materials, decreixement general i especialment en 
l'arquitectura, rehabilitació, reutilització de materials, habitatge, formes 
d'organització (cooperativisme), alimentació, salut i hàbitat. 

- La tipologia d'esdeveniments que es proposen prioritzar en el futur són: 
activitats de format obert, participatiu, senzilles, lúdiques, que facin caliu i 
generin polèmica i dinàmica de grup, xarxa, com els fòrums o tallers. Aquest 
tipus d'actes genera implicació de grup i sentiment de pertinença. Respecte 
els canals de comunicació es proposa prioritzar la difusió online a través d'un 
expert en comunicació que ordeni primerament tot els recursos que hi han 
fins al moment (web, facebook, etc.) i que els dinamitzi. 

- De cara a incrementar la participació dels membres es proposa: crear 
comissions de treball específiques entre els socis per plantejar temes i ajudar 
a la secretaria en la tasca d'organitzar actes (tal i com s'havia fet als inicis), 
fer xarxa amb altres col·lectius (identificar-los i posar-se en contacte des de la 
Secretaria) i incrementar la difusió d'AuS a les Escoles d'arquitectura, tenir 
presència periòdica en premsa escrita (ex: revista del CoAC), etc. 

 




